
ارزیابی شلما از دانشلگاه علوم پزشلکی آزاد اسلامی تهران 

چیست؟

دانشـگاه آزاد اسـلامی در حوزه علوم پزشـکی علاوه بر آنکه باید 

اسـتانداردهای لازم آموزشی، پژوهشی و فرهنگی دانشگاه های 

دیگـر را داشـته باشـد، بایـد در حـوزه تربیـت اسـلامی نیـز کار 

کـرده و ایـن حـوزه را مدنظـر خـود قـرار دهـد. نکتـه دیگـر اینکـه 

ایـن دانشـگاه دارای اعتبـارات دولتـی نیسـت و بایـد بتوانـد 

خـود را از محـل درآمدهـا و هزینه هایی کـه برای آموزش پرداخت 

می شـود، اداره کنـد، بنابرایـن باید دانشـگاهی باشـد که منطق 

اقتصـادی مناسـبی نیـز داشـته باشـد. نکتـه دیگـر اینکـه ایـن 

دانشـگاه از گسـترده ترین دانشـگاه ها در سـطح کشـور اسـت 

و دانشـگاه علـوم پزشـکی تهـران تقریبـا دومیـن دانشـگاه از نظر 

تعداد هیات علمی، رشـته های دایر و تعداد دانشـجویان اسـت. 

ایـن ظرفیـت بـه مـا حکم می کند کـه باید جزء دانشـگاه های برتر 

از نظـر کیفیـت نیـز قرار بگیریم. درواقع باید اسـتانداردهای یک 

دانشـگاه طرازاول را داشـته باشـیم. 

 باتوجله بله اینکله به تازگلی به عنلوان سرپرسلت دانشلگاه 

علوم پزشکی آزاد اسامی تهران انتخاب شدید، برنامه های 

شلما برای پیشلرفت هرچه بیشلتر این دانشلگاه چیست؟

برنامه هـای متعـددی در دسـت داریـم؛ یـک برنامـه راهبـردی 

مناسـب را بـرای سـال 1399 تـا 1404 تدویـن کردیم. در سـال 

1404 کـه پایـان برنامه اسـت باید بتوانیم دسـتاوردهای مدنظر 

ایـن برنامـه را بـه تحقـق برسـانیم. حـدود پنـج ایـده مختلـف در 

ایـن برنامـه راهبـردی وجـود دارد کـه رسـیدن به اسـتانداردهای 

آموزشـی، توسـعه اقتصـاد دانش بنیـان و مراکـز تحقیقاتـی 

دانش بنیـان، ارتقـای حوزه فرهنگی و کانون های اندیشـه ورزی، 

ارتقای جایگاه بین المللی دانشـگاه و پیشـرفت و ارتقای وضعیت 

اعضـای هیات علمـی و دانشـجویان حوزه هـای عمـده ای اسـت 

کـه در ایـن طـرح مطـرح اسـت. درواقع اهداف عینـی آن هم در 

ایـن طـرح پیش بینـی شـده و مهـم این اسـت کـه مـا بتوانیم این 

برنامـه هـا را تـا سـال 1404 محقـق کنیم. 

  باید وضعیت هیات علمی دانشگاه آزاد اسامی 
با سایر دانشگاه ها متفاوت نباشد

از بهبلود شلرایط اعضلای هیات علملی صحبلت کردید؛ این 

اتفلاق یعنلی ایلن پیشلرفت و ارتقلا چگونه اتفلاق می افتد؟ 

درحـال حاضـر ده هـا هـزار دانشـجو در ایـن دانشـگاه تحصیـل 

می کنند و بیش از 70رشـته/محل تحصیلی در دانشـگاه وجود 

دارد کـه ظرفیـت بالایـی اسـت و اگر بتوانیـم کوچک ترین قدمی 

بـرای ارتقـای دانشـگاه برداریـم قطعـا در پیشـرفت دانشـگاه نیز 

تاثیر گـذار خواهـد بـود. امیدواریـم بتوانیـم در آینـده نزدیـک 

شـاهد بهبود شـرایط اعضای هیات علمی و دانشـجویان باشـیم 

و بایـد در ایـن راسـتا گامـی موثـر برداریـم. یک سـری از مسـائل 

بـا اعضـای هیات علمـی درخصـوص آیین نامه هـا و  مرتبـط 

دسـتورالعمل ها و قوانیـن اسـت. به دنبـال ایـن هسـتیم تـا بـا 

کمک سـازمان مرکزی دانشـگاه آزاد اسـلامی و هدایت مسئولان 

دانشـگاه ایـن آیین نامه ها و دسـتورالعمل ها را دنبـال کنیم. این 

موضـوع نیازمنـد یـک کارشناسـی دقیـق اسـت تا خواسـته های 

اعضـای هیات علمـی با آیین نامه های جدید پیاده سـازی شـود. 

هدف مـان ایـن اسـت کـه وضعیـت هیات علمـی دانشـگاه آزاد 

اسـلامی از وضعیـت اعضـای هیات علمـی دانشـگاه های دیگـر 

متفـاوت نباشـد و به عبارتـی پایین تـر یـا در وضعیـت حداقلـی 

نباشـد. نکته دیگر موضوعاتی اسـت که تاکنون یا فرصت توجه 

بـه آنهـا نبـوده یـا توجـه کافـی به آنها نشـده اسـت. 

از چه موضوعاتی صحبت می کنید؟

موضوعاتی مثل باشگاه هیات علمی، تسهیلاتی که باید در اختیار 

اعضای هیات علمی قرار بگیرد یا وام هایی که می توان به آنها 

ارائه داد. یکی دیگر از موضوعاتی که باید به آنها پرداخته شود 

نیز دستورالعمل های داخلی است؛ به طور مثال نحوه محاسبه 

ساعت موظفی، نحوه پرداخت حق التدریس، طول مدت زمانی 

که برای این پرداخت ها درنظر گرفته شده است و موجب نارضایتی 

اعضای هیات علمی می شود، سفرهای خارجی و مرخصی های 

اعضای هیات علمی و... موضوعاتی است که در داخل دانشگاه 

قابل حل وفصل ا ست. یک سری از مسائل نیز به ارتقای جایگاه 

علمی آنها مرتبط است. به عبارتی ایجاد ارتباط با دانشگاه های 

خارجی، دوره های تکمیلی، دوره های فلوشیپ و... از موضوعاتی 

است که طبیعتا روی ارتقا و کیفیت اعضای هیات علمی دانشگاه 

علوم پزشکی آزاد اسلامی تهران تاثیر گذار خواهد بود. البته این 

موضوع نیازمند کارشناسی ها و پیگیری های خود دانشگاه است.

   نیازمند پوست اندازی و دگردیسی در آموزش هستیم

در بحلث آملوزش پزشلکی چله کاری قرار اسلت در دانشلگاه 

انجام شلود؟

آمـوزش پزشـکی به طـور کلـی در دوران پایـان قـرن شمسـی 

کشـور بـا تغییراتـی در جهـان همزمـان شـده و ایـن تغییـرات را 

شـرایط طبیعـی کرونـا تسـریع کرده اسـت. ازجمله ایـن تغییرات 

ایـن اسـت کـه دانشـگاه ها رونـد آموزش خـود را بایـد کمی تغییر 

دهنـد. مـا بایـد در تغییـر ایـن رونـد پیشدسـتی کنیـم؛ بایـد در 

دنیـای آمـوزش مجـازی، توسـعه آموزش هـای مهارت محـور و 

اشـتراک در برنامه هـای آموزشـی بـا سـایر مراکـز دانشـگاهی 

پیشـقدم شـویم. در این راه هم توانمندی دانشـجویان و اعضای 

هیات علمـی خـود را بـالا ببریم و در کنار بـالا بردن توانمندی ها، 

منابع آموزشـی مناسـب و متناسـب با شـرایط جدید باید شـکل 

 بگیـرد. اگـر آمـوزش مجـازی را تکمیـل کـرده امـا منابـع آمـوزش 

مجـازی را در اختیـار نداشـته باشـیم، عمـلا وقـت خـود را تلـف 

کرده ایـم، بنابرایـن تمـام مجموعه آموزش باید به سـمتی هدایت 

شـود که برای فردا و سـال های آتی لازم اسـت. معتقدم یک نوع 

پوست اندازی و دگردیسی آموزشی باید در دانشگاه اتفاق بیفتد 

تـا مـا آمـاده نـوع جدیـد سـبک آموزش باشـیم و بتوانیم در سـایه 

ایـن تغییـرات بیانیـه گام دوم انقـلاب را محقـق کنیـم. امیـدوارم 

بتوانیـم در راسـتای بیانـات مقـام معظـم رهبـری گام برداریـم و 

دانشـگاه را بـه جایـگاه بالایـی که شایسـته آن اسـت ارتقا دهیم. 

  هدف مان پژوهش های کاربردی و منطبق 
با اولویت های کشور است

در حوزه پژوهشی چه برنامه ای در دست دارید؟

در حـوزه پژوهشـی هدف مـان ایـن اسـت کـه پژوهش هـای 

دانشـگاه کاربـردی و منطبـق بـا اولویت هـای کشـور باشـد. مـا 

تحقیـق بـرای تحقیـق را چندان نمی پسـندیم و این موضوع تنها 

بایـد بخـش کوچکـی از برنامه های ما در دانشـگاه علوم پزشـکی 

آزاد اسـلامی تهران باشـد. تحقیقات باید بیشـتر کاربردی بوده و 

به سـمت فناوری هـا و ارتقـای جایگاه علمـی و حوزه های مختلف 

پزشـکی در بین مراکز علمی دنیا باشـد. معتقدم تحقیقات باید 

هدفمنـد بـه جلـو بـرود و ایـن شـامل پایان نامه هـا نیز می شـود. 

درواقـع برنامـه ای داریـم کـه موضوعاتـی را بـرای پایان نامه هـا 

پیش بینـی کنیـم کـه هـر بخـش آن را گروهـی از دانشـجویان 

بتواننـد انجـام دهنـد تـا برآینـد مثبتـی در جهـت اهداف کشـور 

صـورت گیرد. 

  پایان نامه ها کاربردی می شوند
بلا ایلن اوصلاف پایان نامه هلای دانشلجویان دانشلگاه علوم 

پزشلکی از ایلن بله بعلد بله چله سلمتی حرکلت می کند؟

به دنبـال ایـن هسـتیم کـه پایان نامه هـا به سـمت مطالعـات و 

تحقیقـات کاربـردی حرکـت کنـد. 

در حلوزه پژوهشلی بلرای مقابله با شلیوع ویلروس کرونا نیز 

کاری صلورت گرفت؟

کارهـای تحقیقاتـی متعـددی در بیمارسـتان های دانشـگاه آزاد 

اسـلامی درحال انجام اسـت و به زودی این اخبار اطلاع رسـانی 

می شـود، چراکـه ابتـدا باید منتظر بـود تا این تحقیقات به نتیجه 

برسـد و بتوانیـم ایـن نتایـج را اعـلام کنیـم. در حوزه سـاخت دارو 

نیـز اقدامـات و تحقیقاتـی انجـام شـده، امـا بیشـتر مطالعـات 

بالینی بوده که شـیوه های مختلف درمان بررسـی شـده اسـت؛ 

همچنیـن مطالعـات ویروس شناسـی زیـادی نیز انجام شـده که 

حیطه هـای مختلفـی را دربرگرفته، اما باتوجه به اینکه تحقیقات 

کار دقیقی اسـت و باید به دقت گزارش شـود، لازم اسـت منتظر 

باشـیم تـا بـه نتیجه برسـد و بتوانیم نتایج را بـه زودی اعلام کنیم. 

در بحث جذب دانشجویان خارجی هم برنامه ای دارید؟

جذب دانشـجویان خارجی تاکنون به خوبی در دانشـگاه صورت 

گرفتـه و برنامه هـای خوبـی هـم در ایـن خصـوص انجـام شـده 

اسـت. البتـه فعـلا باتوجـه به شـرایط فعلـی، جذب دانشـجویان 

مقـداری بـا مشـکل و تاخیـر مواجـه شـده اسـت کـه ان شـاءالله 

در اولیـن فرصـت ایـن موضـوع را نیـز در دسـتورکار قـرار خواهیم 

اقدامـات  بـرای توسـعه جـذب دانشـجویان خارجـی  داد. 

اساسـی را انجـام می دهیـم، چراکـه در حـوزه جـذب ایـن 

دانشـجویان بـه تعـداد تمـام دانشـگاه های دنیـا رقیـب داریـم و 

بایـد در ایـن زمینـه موفـق باشـیم. 

بازدیلدی نیلز از دانشلکده دندانپزشلکی داشلتید؛ ارزیابی 

شلما از دانشلکده دندانپزشلکی دانشلگاه آزاد اسلامی 

چیسلت؟

دانشـکده دندانپزشکی دانشگاه آزاد اسلامی جزء دانشگاه های 

طراز اول کشـور اسـت. خوشـبختانه از امکانات خوبی برخوردار 

اسـت و توانسـته حتـی در شـرایط کرونـا کار خـود را به خوبـی 

ادامـه دهـد. ایـن دانشـکده سـالانه تعـداد زیـادی دانشـجو را 

پذیـرش می کنـد کـه همـراه با جـذب ایـن دانشـجویان امکانات 

و ظرفیت هـای خـود را نیـز گسـترش می دهـد. بـه پیشـرفت ایـن 

دانشـکده بسـیار امیدوار هسـتم. 

مهم ترین برنامه شما در کوتاه مدت چیست؟

مهم تریـن کاری کـه می خواهـم انجـام دهـم این اسـت که وعده 

ندهم؛ به دنبال این هسـتم که به صورت مسـتقیم کارها را انجام 

داده و پـس از آن کـه کارهـا بـه انجام رسـید، آنها را اطلاع رسـانی 

کنـم. امیـدوارم بـه زودی بتوانم بسـیاری از کارهـا را انجام داده و 

ظرف سـه ماه آینده اقدامات انجام شـده را به شـما اطلاع رسـانی 

کنـم. پیشـرفت دانشـگاه قطعـا منـوط بـه همـکاری اعضـای 

هیات علمـی، دانشـجویان و کارکنـان دانشـگاه اسـت و همـه 

بایـد در ایـن زمینـه بـه یکدیگـر کمـک کننـد تـا یـک قـدم جلوتر 

برویـم. اگـر هرکـدام سـهم پیشـرفت یـک قدمی خـود را برداریم، 

ان شـاءالله آینـده بهتـری پیش رویمـان خواهـد بود. 

 به دنبال این هستیم 

تا با کمک سازمان مرکزی 

دانشگاه آزاد اسلامی 

و هدایت مسئولان دانشگاه این 

آیین نامه ها و دستورالعمل ها را دنبال 

کنیم. این موضوع نیازمند یک 

کارشناسی دقیق است تا خواسته های 

اعضای هیات علمی با آیین نامه های 

جدید پیاده سازی شود. هدف مان 

این است که وضعیت هیات علمی 

دانشگاه آزاد اسلامی از وضعیت 

اعضای هیات علمی دانشگاه های 

دیگر متفاوت نباشد و به عبارتی 

پایین تر یا در وضعیت حداقلی 

نباشد

 در حوزه پژوهشی 

هدف مان این است که 

پژوهش های دانشگاه 

کاربردی و منطبق با اولویت های 

کشور باشد. ما تحقیق برای تحقیق را 

چندان نمی پسندیم و این موضوع 

تنها باید بخش کوچکی از برنامه های 

ما در دانشگاه علوم پزشکی آزاد 

اسلامی تهران باشد. تحقیقات باید 

بیشتر کاربردی بوده و به سمت 

فناوری ها و ارتقای جایگاه علمی 

و حوزه های مختلف پزشکی در بین 

مراکز علمی دنیا باشد. معتقدم 

تحقیقات باید هدفمند به جلو برود 

و این شامل پایان نامه ها نیز می شود
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چهارشنبه ۴ تیر ۱۳۹۹   شماره ۳۰۶۷

خللرداد سللال 64 بللود کلله دانلشگاه عللللوم پللزشکی آزاد اساملی تهلللران 

راه اندازی شد و در مقطع دکتری حرفه ای، پرستاری و مامایی در مقطع کارشناسی 

و علوم آزمایشگاهی در مقطع کاردانی با جذب 376 دانشجو کار خود را آغاز 

کرد. حالا 35 سال از آغاز به کار این دانشگاه می گذرد و طی این مدت توانسته 

است به یکی از مهم ترین دانشگاه های کشور در حوزه علوم پزشکی تبدیل شود. از آنجاکه انسان سالم محور توسعه پایدار است 

و سامت محوری، با توجه به سطوح مختلف پیشگیری در تدوین برنامه های کشور از جایگاه بالایی برخوردار است و درنهایت 

سبب عدالت اجتماعی در ارائه مراقبت های بهداشتی می شود، دانشگاه آزاد اسامی واحد علوم پزشکی تهران نیز در حوزه 

ارتقای سامت نقش چشمگیری در طول 35 سال حضور خود در کشور داشته است.  به طور مثال این دانشگاه 8 دانشکده و 

3 بیمارستان دارد که از همان روزی که کشور درگیر بیماری کرونا شد، تمام هم وغم خود را برای جلوگیری از شیوع هرچه بیشتر 

این ویروس به کار گرفت. چند روز بعد از شیوع ویروس کرونا بود که همه ظرفیت های علوم پزشکی دانشگاه آزاد اسامی با تمام 

امکانات در اختیار ستاد کرونای کشور و واحدهای دانشگاهی در اختیار مردم قرار گرفت.  دانشگاه علوم پزشکی آزاد اسامی 

تهران تاکنون روسای زیادی را به خود دیده است؛ چند روز پیش هم این مسئولیت به عهده علیرضا خوشدل سپرده شد. 

خوشدل دارای دکتری تخصصی اپیدمیولوژی بالینی و عضو هیات علمی دانشگاه علوم پزشکی تهران است. او برای دانشگاه 

علوم پزشکی دانشگاه آزاد اسامی برنامه های زیادی در سر دارد. رسیدن به استانداردهای آموزشی، توسعه اقتصاد دانش بنیان 

و مراکز تحقیقاتی دانش بنیان، ارتقای جایگاه بین المللی دانشگاه و پیشرفت و ارتقای وضعیت اعضای هیات علمی و دانشجویان 

جزء مهم ترین برنامه هایی است که خوشدل برای آنها برنامه ریزی های زیادی کرده است.  مهم ترین برنامه ای که او در اولویت 

کاری اش قرار داده، ارتقای وضعیت اعضای هیات علمی این دانشگاه است. خوشدل نمی خواهد اعضای هیات علمی دانشگاه 

علوم پزشکی آزاد اسامی تهران وضعیتی پایین تر از اعضای هیات علمی دانشگاه های دیگر داشته باشند. نحوه محاسبه ساعت 

موظفی، نحوه پرداخت حق التدریس، طول مدت زمانی که برای این پرداخت ها در نظر گرفته شده و... موضوعاتی است که 

موجب نارضایتی اعضای هیات علمی شده؛ مشکاتی که خوشدل برای آنها برنامه هایی را در دستورکار خود قرار داده است.  

سرپرست دانشگاه علوم پزشکی آزاد اسامی تهران می گوید باید در دنیای آموزش مجازی، توسعه آموزش های مهارت محور و 

اشتراک در برنامه های آموزشی با سایر مراکز دانشگاهی پیشقدم شویم. او معتقد است آموزش دانشگاه ها نیازمند یک نوع 

پوست اندازی و دگردیسی است. این دگردیسی باید در دانشگاه اتفاق بیفتد تا آماده نوع جدیدی از سبک آموزش باشیم. 

مشروح گفت وگو با علیرضا خوشدل، سرپرست دانشگاه علوم پزشکی آزاد اسامی را در ادامه می خوانید. 

سرپرست دانشگاه علوم پزشکی آزاد اسامی تهران در گفت وگو با »فرهیختگان«:

نیازمند پوست اندازی در آموزش پزشکی هستیم

دانشگاه @ f a r h i k h t e g a n d a i l y

  نیمکت خبر

تست کرونا از دانشجویان علوم پزشکی گرفته شد

رحمان خدابنده لو در گفت وگو با مهرگفت: »تقریبا تمام دانشگاه های علوم پزشکی 

برای اطمینان از سلامتی دانشجویانی که پیش از این در خوابگاه ها نبودند و 

به خوابگاه بازگشتند، تست گرفته اند.«  او افزود: »در میان دانشجویانی که به 

خوابگاه ها بازگشته اند، افرادی بدون علامت بودند، اما تست کرونای آنها مثبت شده 

است. خوشبختانه موارد حاد تاکنون نداشته ایم و گروهی که تست شان مثبت شده 

نیز در مکان هایی که برای قرنطینه در خوابگاه ها درنظر گرفته شده، مستقر شده و 

از سایر دانشجویان جدا شده اند.«  مدیرکل امور دانشجویی وزارت بهداشت یادآور 

شد: »پک های حفاظتی و بهداشتی ازجمله ماسک و دستکش در میان دانشجویان 

توزیع شده و غذا هم به صورت بسته بندی در تمام روزها برای دانشجویان توزیع 

شده است.« وی خاطرنشان کرد: »خوشبختانه دانشجویان علوم پزشکی به دلیل 

آشنایی با موضوع بیماری کرونا بسیار رعایت کرده اند و علاوه بر اینکه تعداد کمی 

به خوابگاه ها مراجعه داشته اند، موارد بهداشتی را نیز بسیار رعایت می کنند.« 

اختصاص 3۰ میلیارد تومان از سوی خیرین به خوابگاه سازی 

عسگریان ابیانه، دبیر ستاد خیرین وزارت علوم در نشست 

مجازی خیرین آموزش عالی کشور گفت: »یکی از اقدامات مثبت 

صورت گرفته در ستاد خیرین طرح 30، 30، 40 است که در آن 

صندوق رفاه دانشجویان، دانشگاه ها و ستاد خیرین به همکاری 

در پیشبرد پروژه های دانشگاهی می پردازند. درحال حاضر 30 

دانشگاه آمادگی خود را برای حضور در این طرح به صندوق 

رفاه اعلام کرده اند.« در پایان این نشست و پس از رایزنی های 

اعضای ستاد خیرین وزارت علوم، 30 میلیارد تومان ازسوی خیرین 

دانشگاهی برای تکمیل پروژه های نیمه تمام خوابگاهی و احداث 

خوابگاه ها تامین شد که با کمک 30 درصد آورده خیرین، 40 درصد 

صندوق رفاه و 30درصد سهم دانشگاه ها درمجموع 100 میلیارد 

ریال برای تعمیر و تجهیز خوابگاه ها تامین شد. 

امروز آخرین مهلت شرکت در آزمون کاردانی به کارشناسی 

فاطمه زرین آمیزی، سخنگوی سازمان سنجش آموزش کشور با اشاره به مهلت تمدیدشده 

ثبت نام و انتخاب رشته آزمون دوره های کاردانی به کارشناسی ناپیوسته گفت: »مهلت 

ثبت نام داوطلبان تا ساعت ۲4 امروز، چهارشنبه چهارم تیرماه 99 ادامه دارد.« زرین آمیزی 

ادامه داد: »متقاضیان باید در مهلت در نظر گرفته شده و پس از مطالعه دقیق دفترچه 

راهنمای مربوط و اصلاحیه های مندرج در اطلاعیه ۲۵ خرداد 99 به پایگاه اطلاع رسانی 

سازمان سنجش به نشانی www.sanjesh.org مراجعه و نسبت به ثبت نام و انتخاب 

کدرشته محل های موردعلاقه خود در آزمون مذکور اقدام کنند.« سخنگوی سازمان 

سنجش با بیان اینکه تا صبح امروز )سه شنبه سوم تیرماه 99( تعداد پنج هزار و ۵1۶ نفر 

داوطلب جدید و درمجموع تعداد 4۵ هزار و 9۵ نفر نسبت به ثبت نام در این دوره از آزمون 

اقدام کردند، عنوان کرد: »آن دسته از داوطلبانی که قبلا ثبت نام خود را تکمیل و کد 

رهگیری ثبت نام دریافت کرده اند نیز می توانند درصورت تمایل تا تاریخ چهارم تیرماه نسبت 

به مشاهده یا ویرایش اطلاعات ثبت نامی کدرشته محل های انتخابی خود اقدام کنند.«

سارا طاهری
روزنامه نگار


